
  ورزش بانوان  

تعویق چندهفته ای لیگ های 
فوتبال، والیبال و بسکتبال دختران 

بازی های هفته هفتم و هشتم لیگ فوتبال بانوان به تعویق 
افتاد. به دنبال حضور تیم ملی فوتبال زیر 23سال در مسابقات 
آسیایی کافا، لیگ برتر فوتبال بانوان به مدت 2 هفته برگزار 
نخواهد شد و این دیدارها در روزهای 11 و 15آذرماه به صورت 
معوقه برگزار می شود. تورنمنت کافا به میزبانی تاجیکستان 
برگزار می شود. تیم های ترکمنستان، ازبکستان، قرقیزستان، 
تاجیکستان، ترکمنستان و ایران در این رقابت ها حضور دارند. 
تیم ملی زیر 23سال کشورمان 29آبان راهی تاجیکستان 
خواهد شد. همچنین بازی های هفته اول لیگ برتر والیبال 
بانوان هم به تعویق افتاد. قرار بود دیدارهای هفته اول لیگ برتر 
والیبال بانوان پنجشنبه، 30 آبان برگزار شود؛ اما این برنامه نیز 
به تعویق افتاد و قرار است دیدارهای هفته اول، 3آذر برگزار شود. 
درحالی که مطابق برنامه باید هفته سوم لیگ برتر بسکتبال 
بانوان پنجشنبه، 30آبان برگزار شود، بازی های بسکتبال نیز 
به تعویق افتاد. دیدارهای هفته سوم 5آذر برگزار می شود. لیگ 

برتر تکواندو نیز روز گذشته برگزار نشد.

قهرمانی ژاپن در جام جهانی 
کشتی زنان 

تیم ژاپن با پیروزی مقابل آمریکا در فینال عنوان قهرمانی 
جام جهانی کشتی زنان را به خود اختصاص داد. جام جهانی 
کشتی زنان به میزبانی شهر ناریتا در ژاپن برگزار شد که 
تیم میزبان با برتری 7بر3 مقابل آمریکا در فینال عنوان 
قهرمانی این مسابقات را به خود اختصاص داد. در دیدار 
رده بندی نیز چین با نتیجه 7بر3 مغولستان را شکست 
داد و بر سکوی سوم مسابقات ایستاد. پوشش بانوان 
کشتی گیر ایرانی برای حضور در مسابقات بین المللی 
ازسوی فدراسیون جهانی تأیید نشده و تنها می توانند در 
رقابت های کشتی کلاسیک که ایران یا کشورهای اسلامی 

میزبان هستند، شرکت کنند.

حضور 2 مربی ایرانی در کنفرانس 
فوتبال بانوان آسیا 

دو مربی ایرانی برای حضور در کنفرانس فوتبال بانوان 
آسیا دعوت شدند. دومین کنفرانس فوتبال آسیا از 28 تا 
30آبان ماه در کوالالامپور، مقر کنفدراسیون فوتبال آسیا، 
برگزار می شود و شادی مهینی، سرمربی تیم نوجوانان، و 
مریم جهان نجاتی، مربی تیم بزرگ سالان، در این سمینار 
حضور دارند. کنفدراسیون فوتبال آسیا پس از برگزاری 
مسابقات جام جهانی بانوان2019 فرانسه اقدام به برگزاری این 
کنفرانس کرد. همچنین در این سمینار مطالب علمی از لحاظ 
تکنیکی، داوری، چگونگی برگزاری مسابقات و سایر موارد، 

بحث و تبادل نظر خواهد شد. 
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تمرینات برای درمان 
آسیب های کمربند شانه ای 

مفصل شانه امکان حرکت بازو در دامنه حرکتی بسیار 
وسیعی را فراهم می کند. وجود دامنه حرکتی وسیع در 
این مفصل می تواند ریسک ابتلا به آسیب هایی مانند 
دررفتگی مکرر، بی ثباتی و گرفتگی شانه و گیرافتادگی 

بافت های نرم یا ذرات استخوانی در مفصل و در 
نتیجه درد را افزایش دهد.

درد شانه به دلیل حرکات تکراری در بسیاری از ورزش ها 
و مشاغل،  شانه را درمعرض آسیب عضلات مهم این 

ناحیه قرار می دهد. عضلات کلاهک گرداننده، عضلات 
کوچک در اطراف مفاصل شانه هستند که نقش 

مهمی در ایجاد حرکت و ثبات دارند و اغلب التهاب 
در این ناحیه به مرورزمان ایجاد می شود که در صورت 
درمان نکردن پارگی جزئی، ممکن است منجر به پارگی 

کامل شود. همچنین ممکن است استخوان بازو در 
اثر ضربه دچار دررفتگی شود. ورزشکاران رشته های 

راکتی و پرتابی همچون هندبال، پرتاب دیسک و وزنه 
درمعرض آسیب های کمربند شانه هستند.

تمرین حرکت پاندولار باعث رفع فشار از عضلات 
می شود. برای انجام این حرکت به سمت جلو خم 

شوید و یکی از دست هایتان را آویزان کنید. به طور 
فرضی یک دایره با دستتان بکشید، با دست دیگر 

خود میز یا صندلی را بگیرید، سپس از مفصل شانه 
چرخش را از دایره های کوچک شروع کنید تا به دایره 

بزرگ برسید.
در حالت ایستاده یا نشسته سعی کنید کتف ها را 
به آرامی بالاوپایین ببرید، شبیه به حرکت شانه ها در 

پاسخ »نمی دانم«.
کشش عضلات سینه ای یا شنای کنج دیوار که باید 

روبه روی کنج دیوار بایستید، دست ها را روی دیواره 
قرار دهید و بدون خم کردن لگن، کمر و زانو سعی کنید 

بدن خود را به کنج دیوار نزدیک کنید.
تمرین خزیدن انگشتان روی دیوار نیز به ورزشکاران 

کمک می کند که در 2 حالت، رو به دیوار و با زاویه 
90درجه نسبت به آن انجام می شود. با آرنج صاف 

سعی کنید انگشتانتان را روی دیوار رو به بالا و پایین 
حرکت دهید.

برای کشش زیر بغل، دست ها را به عرض شانه روی 
لبه میز یا صندلی قرار دهید و به جلو خم شوید؛ 

تاجایی که کشش زیر بغل احساس شود. توجه کنید 
ستون فقرات را صاف نگه دارید تا دچار آزردگی در این 

ناحیه نشوید.
فرد میله یا کمربند را طوری در پشت خود می گیرد 

که بتواند با دست بالایی خود میله را بالا برده و دستی 
را که در پایین قرار دارد، به بالا بکشد تا دامنه حرکتی 

چرخش داخلی در دست پایین افزایش یابد. 

در طول سال تحصیلی، یک 
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دانش آموز به طورمتوسط 
نی  بیت بد تر جلسه   2 5
خواهد داشت که زمان هر 
کلاس 90دقیقه است. هر 
هفته تنها یک جلسه برگزار 
مـــی شـــود و تــعــداد 
درخورتوجهی از مدارس به دلیل 
تغییرات  لازم،  زیرساخت  نبود 
آب وهوایی، ایام تعطیلی و نبود معلم 
نیز  ز همین تک جلسه  ا ورزش، 
محروم می شوند. ازسوی دیگر هر 
400 دانش آموز نیاز به یک مربی 
ــد که این  ــی دارن متخصص ورزش
میزان مربی و معلم ورزش وجود 
ندارد و همچنان با کمبود نیرو در 
مشهد و استان روبه رو هستیم. حالا 
ــرای افزایش  ــرورش ب ــوزش وپ آم
فعالیت بدنی و ورزش دانش آموزان، 

به دنبال راهکارهای جدید است. 
صفدر سلطانی، معاونت تربیت بدنی 
آموزش وپرورش خراسان  رضوی، 
از بــرگــزاری طرح هایی همچون 
حیاط پویا، مدرسه پویا، المپیاد 
درون مدرسه ای و مدرسه قهرمان 
در مدارس استان خبر داد. او روز 
گذشته در نشست خبری با حضور 
لمپیاد  اهالی رسانه اظهار کرد: ا
درون مدرسه ای نیز برای فعال کردن 
دانش آموزان در نظر گرفته شده که 
سه شنبه به صورت نمادین در یکی از 
مدارس ناحیه یک افتتاح می شود و 
تمامی مدارس نیز رقابت های خود 
را آغاز می کنند. سال گذشته حدود 
700 هزار دانش آموز یعنی 50درصد 
جمعیت دانــش آمــوزان استان در 
ــه ای  ــدرس طــرح المپیاد درون م
شرکت کرده اند. در مدرسه قهرمان 
نیز دانش آموزان از سطح مدرسه 
شروع کرده و تا رقابت های جهانی 
صعود می کنند؛ به طوری که امسال 
برای اولین بار دختران دوومیدانی کار 
ما به مسابقات جهانی کرواسی اعزام 
شدند و اولین مــدال را نیز کسب 

کردند. 

Q  تزریق پویایی و حرکت به

دانش آموزان 

سلطانی خاطرنشان کرد: قرار است 
از فضا و زمان های بلااستفاده کمک 
بگیریم. براساس طرح حیاط پویا، 
و  زمین  روی  بر  یی  خط کشی ها
دیوارهای حیاط صورت گرفته تا 
دانش آموزان در زمان های مختلف 
بتوانند بازی ها و تمرینات ورزشی 
را به صورت خودجوش انجام دهند. 
امسال مدرسه پویا نیز راه اندازی شده 
است. در این طرح از همه فضاهای 
موجود در مدرسه استفاده می کنیم. 
سالن های امتحانات، نمازخانه ها، 
کف حیاط و کلاس های درس همگی 
تبدیل به فضایی شود که دانش آموزان 
بتوانند فعالیت های ورزشی را در 
زمان های بلااستفاده انجام دهند و 

همیشه دردسترس باشد. 

Q  افزایش دوصدم درصدی سرانه

ورزشی استان 

معاونت تربیت بدنی آموزش وپرورش 
خراسان رضوی با بیان اینکه سال 
نه فضاهای  گذشته در بحث سرا
ورزشی در رتبه بیست ودوم کشور 
قرار داشتیم، تصریح کرد: امسال به 

لطف خیرانی همچون مروج، 7 سالن 
ورزشی به اندازه 12هزار مترمربع به 
جمع فضاهای ورزشی مشهد اضافه 
شد. به همت یکی دیگر از خیرین، 
ر متری  مجموعه ورزشی هفت هزا
با سالن و استخر در مشهد و یکی 
از مناطق کم برخوردار افتتاح شد. 
به جز این فضاها 20 استخر و 29 
سالن نیمه تمام نیز در استان وجود 
دارد. سال قبل 12 چمن مصنوعی 
در استان افتتاح شد که یکی از این 
چمن ها مختص دختران در یکی از 
مدارس ناحیه4 مشهد بود. همچنین 
قرار است از 50 چمن مصنوعی در 
مــدارس نوسازی که تحویل داده 

می شود، بهره برداری شوند. 

Q  همچنان فضای ورزشی  کم است

سلطانی ادامــه داد: فضاهایی که 
امسال افتتاح شدند و به بهره برداری 
رسیدند، حــدود 2صدم درصد به 
سرانه ورزشی دانش آموزی استان 
نه  نگین سرا فه کــردنــد. میا ضا ا
کشوری 17صــدم درصد است که 
ــدم به 15صدم  خراسان از 13ص
درصد ارتقا پیدا کرد. پیش بینی ما 
این است که از رتبه22 به 20 صعود 

کنیم. فضاهای ورزشــی خراسان 
د  مــا به نسبت تعدا کم نیست؛ ا
دانش آموزانی که درحال تحصیل 
هستند، فضا کم است. در مشهد 
این سرانه 8 صدم درصد است، در 
تبادکان کمترین میزان سرانه را 
شاهد هستیم که با توجه به جمعیت 
130هزارنفری دانش آموزان، سرانه 
فضای ورزشی 5صدم درصد است. 
بیشترین مقدار نیز در کدکن و گناباد 
و داورزن است که دلیل آن افت تعداد 

دانش آموزان آن منطقه است. 

Q  3هزار بسته برای 9هزار مدرسه

ــاره به شرایط تجهیزات  او با اش
ــوزان در مشهد  ــش آم ــی دان ورزش
گفت: امسال در شهریورماه و شروع 
مــدارس، کاروان هایی از وسایل و 
تجهیزات موردنیاز راهی مدارس 
شد. 9هزار مدرسه داریم که فقط 
ــزار بسته را ارسال  توانستیم 3ه
کنیم. تقریبا 30درصــد از مدارس 
تجهیز شدند؛ البته برخی مدارس 
ــرخــوردار هیچ گونه  در مناطق ب
تجهیزات ورزشی نداشته اند و بعد 
از پیگیری مشخص شد اولویت های 
مدیران مدارس، ورزش نبوده است 

که با تغییر در برنامه این مدارس، 
سالن هایی برای ورزش دانش آموزان 
در نظر گرفته شد. با توجه به همین 
موضوع معاونت تربیت بدنی منتظر 

گزارش ها هستیم تا پیگیری کنیم. 

Q  آموزگاران پایه ورزش هم تدریس

می کنند 

سلطانی تصریح کرد: در بحث ورزش 
مدارس، 3 فاکتور نیروی متخصص، 
محتوای آموزشی و فضای مناسب 
از اهمیت ویــژه ای برخوردار است. 
بتدایی کمبود نیروی  در حــوزه ا
متخصص در سطح کشور وجود 
دارد؛ به همین دلیل برای جبران این 
کمبود، آموزگاران پایه آموزش هایی 
در حوزه تربیت بدنی می بینند. سال 
گذشته دوره هایی برای معلمان زن 
برگزار شد و امسال نیز معلمان مرد 
آموزش می بینند تا بتوانند جای خالی 
معلمان ورزش در مدارس را پر کنند 
و اطلاعات پایه درباره ناهنجاری ها و 
اصول رفتار بدنی را به دانش آموزان 
ه  ر و د همچنین   . کنند منتقل 
امدادگران ورزشی را برای معلمان 
ورزش با توجه به ضرورتی که وجود 
دارد، برگزار کردیم تا بتوانند بهترین 
عملکرد را در قبال دانش آموزان 

آسیب دیده داشته باشند. 

Q  تقدیر انجمن ورزشی نویسان از

سلطانی 

 در حاشیه این نشست خبری، انجمن 
ورزشی نویسان خراسان رضوی از 
معاونت تربیت بدنی آموزش وپرورش 
ــوی قــدردانــی کرد.  خراسان رض
طی سال گذشته و امسال انجمن 
ورزشی نویسان استان توانست با 
همت اهالی این انجمن، رسانه ها 
ــروش،  ــوزش وپ و تربیت بدنی آم
مدرسه ای در منطقه تبادکان را با 
وسایل آموزشی و ورزشــی تجهیز 
ــه یک  کند و نیز با پــرداخــت دی
دانش آموز که در زندان به سر می برد، 

شرایط آزادی او را فراهم کند.

سرانه ورزشی همچنان مغلوب جمعیت دانش آموزان است
با وجود اضافه شدن بیش از 30هزار مترمربع فضای ورزشی در استان
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روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

لیونل مسی، فوق ستاره آرژانتینی 
بارسلونا، گفت وگوی بسیار متفاوتی 
با مجله »ورلدساکر« داشته و درباره 
همه چیز از بارسا گرفته تا عادت های 
غذایی و سلایق فیلم و سریالی اش 
صحبت کــرده اســت. ورلدساکر 
حــالا که شماره مــاه نوامبرش 
منتشر شده، گفت وگوی مسی را 
کار کرده است. در زیر خلاصه ای 
از این گفت وگوی بلند را از نظر 

می گذرانید.
ه  نگا شته  گذ به  قتی  و
می کنی، چه احساسی درباره 

دوران حرفه ای خودت داری؟
در این حرفه زمانی برای اینکه 
دست نگه داری و به گذشته فکر 
کنی، وجود ندارد. ما روزبه روز پیش 
می رویم و تمرکزمان روی مسائل 
پیش روست نه چیز هایی که قبلا 
ــم. متأسفانه در  به دست آورده ای
فوتبال زمان کمی برای لذت بردن 
از دستاوردهایتان داریــد، چون 
هر 3 روز یک بار بازی دارید و باید 
تمرکزتان روی هدف جدیدتری 
شوم  نشسته  ز با قتی  و  . شد با
می توانم لحظاتی را که در فوتبال 
داشته ام، مرور کنم و دستاورد هایی 

را که داشته ام، بیشتر تحسین کنم.
وقتی مصدوم می شوی، 
بچه هایت معنی اش را درک 

می کنند؟
الان آن ها می دانند مصدومیت 
یعنی چــی. از مــن می پرسند 
چقدر طول می کشد و کی دوباره 
برمی گردم. به طور معمول همیشه 
از من می خواهند با آن ها بازی کنم؛ 
حالا یا بازی کنم یا چند تا شوت 
بزنم، ولی آن ها می دانند وقت هایی 
نم.  که مصدوم هستم، نمی توا
بعضی وقت ها فراموش می کنند و 
بعد می گویند: »درسته، نمی تونی، 

مصدومی.« معنی مصدومیت را 
متوجه می شوند.

یی  نیا سپا ا ی  ا غـــذ
موردعلاقه ات چیست؟

همیشه گفته ام رُســت، میلانزا 
)فیله گوشت پخته شده( یا پاستا. 
آن هایی که دوست دارم، غذا های 

ساده ای هستند.
جرارد پیکه، هم تیمی ات در 
بارسلونا، یک بار گفته که نصف 
قوطی نوتلا خورده است. تو هم 

از این عادت ها داری؟
من فقط کمی شکلات، آبنبات 
شیری یا بستنی. کمی شیرینی 
می تواند مؤثر باشد. سعی می کنم 

کم بخورم؛ ولی دوست دارم.
وقتی در خانه به همراه 
خانواده استراحت می کنی، چه 

کار هایی انجام می دهی؟
واقعیت این است که با داشتن 
3 تا بچه در خانه، زمان کمی برای 
استراحت دارید! سعی می کنیم 
کنار بچه ها از تک تک ثانیه هایی که 
با هم هستیم، لذت ببریم؛ حالا چه 
موقع تماشاکردن تلویزیون باشد، 
بازی کردن یا هر کار دیگری کنار 
آن ها. زیاد در خانه می مانیم و از این 

لحظات استفاده می کنیم.
تیاگو و متئو که راست پا از 
آب درآمدند. فکر می کنی 
»سیرو« بالاخره با پای چپ به 

توپ ضربه بزند؟
اصلا. من پسر چپ پا نصیبم نشده 

است! او هم راست پاست.
2 تا پسر بزرگ شما دیوانه 
فوتبال هستند. آن ها الان در 

پسُت خاصی بازی می کنند؟
هنوز نه. آن ها هنوز خیلی کوچک 
هستند و تصمیمی برای پست بازی 
ندارند. مثل همه بچه ها دوست 
دارند گل بزنند و نزدیک دروازه 

رقیب بازی کنند؛ ولی با توجه به 
شرایط سنی شان الان فقط دنبال 
توپ می دوند، بدون اینکه بدانند 

جایشان در زمین کجاست.
ــادت به خصوصی هم  ع

داری؟
کلی! قبل از اینکه بخوابم دوست 
دارم میز را برای صبح فردا آماده کنم. 
موقع خوردن صبحانه همیشه هر 
کسی باید سر جای خودش بنشیند. 
وقتی به خانه می رسم خیلی سریع 
کفش هایم را درمی آورم و خانه بقیه 
آدم هــای نزدیک هم که می روم، 
همین کار را می کنم. یک سری 
عادت های دیگر هم دارم که ترجیح 

می دهم پیش خودم بماند.
بردن کفش طلا دیگر برایت 
تبدیل به یک عادت شده است. 
آرزو داری همچنان به بردن این 

جایزه ادامه دهی؟

آرزوی بردن جام های بیشتر با 
باشگاه را دارم. می خواهم یک بار 
دیگر لیگ قهرمانان اروپا را ببرم. 
چالش پیش روی ما همین است: 
اینکه لیگ قهرمانان بیشتری به 
ویترین افتخارات اضافه شود. 
ــه دســت آوردن همین موضوع  ب
باعث می شود جوایز انفرادی هم 

پشت سرش حاصل شود.
به  چنین جوایزی  وقتی 
ــی آوری، چند تا  دســت مـ
اس ام اس تبریک روی گوشی 

موبایلت دریافت می کنی؟
ــرای همین کفش طلا  خیلی. ب
من 300 تا پیام تبریک داشتم. 
یک سری افــراد هستند که اصلا 
نمی دانم چطوری شماره من را به 
دست آورده اند و برایم پیام تبریک 

فرستاده اند.
خیلی وابسته به گوشی 

موبایل هستی؟
کم وبیش. خوشم می آید. البته در 
خانه سعی می کنیم گوشی را کنار 
بگذاریم و با هم یک سری کار ها را 
انجام دهیم. آنجا نمی خواهیم زیاد 

وابسته و دیوانه گوشی باشیم.
کریستیانو رونالدو و زلاتان 
ایبراهیموویچ دوست دارند از 
تو  کنند.  تعریف  خودشان 
این طوری نیستی. خودت را به 
چطور  بازیکن  یک  عنوان 

توصیف می کنی؟
ترجیح می دهم مردم درباره این 
موضوع صحبت کنند. من که خودم 
را می شناسم، کار هایی را که کرده ام 
می دانم و چیز هایی را که می توانم به 
دست بیاورم هم می دانم؛ ولی این 
موارد را پیش خودم نگه می دارم. 
مردم می توانند دراین باره نظر 
بدهند. دوست ندارم درباره خودم 

حرف بزنم، دوست دارم درباره تیم 
حرف بزنم.

تا چه مدت دیگر می خواهی 
به بازی کردن ادامه بدهی؟

هر کسی خودش می فهمد تا چه 
مدت قرار است به بازی کردن ادامه 
دهد. من هم وقتی زمانش برسد به 
این موضوع پی می برم. اولین کسی 
خواهم بود که می آیم و می گویم 
دیگر بیشتر از این نمی توانم ادامه 
دهم. در طول سال های پیش رو 
زمانش که شد، این موضوع را 

می فهمم.
امسال بازی های زیادی را 
به دلیل مصدومیت از دست 
دادی. الان فکر نمی کنی که 
بدنت بیشتر از قبل نیاز به 

استراحت دارد؟
سخت است، چون ذهن شما آماده 
است، هنوز فکر می کنید 25ساله 
هستید و می توانید درست مثل 
زمانی که 25 سالتان بود، فوتبال 
بازی کنید؛ ولی بدن است که دستور 
می دهد و اینجا دیگر شرایطی رقم 
می خورد که باید بیشتر از گذشته 
مراقب باشید. سازگارشدن با این 
موضوع نیاز به مهیا شدن به شیوه ای 
متفاوت برای تمرینات و مسابقه ها 

دارد.
چه تفاوتی بین بارسلونای 
گواردیولا با بارسلونای کنونی 

وجود دارد؟
راستش زمان زیادی بین این 2 بارسا 
گذشته است. الان بازیکنان جدید 
زیادی در تیم هستند. فکر می کنم 
سه چهار نفر از تیم گواردیولا در این 
بارسا باقی مانده اند. تیم تغییر کرده 
و با بازیکنان جدیدی که هر سال 

گرفته ایم، سازگار شده اند.
چرا غلبه کردن بر مدافعی 
مثل ویرجیل فن دایک، این قدر 

کار سختی است؟
مدافعی است که همه می دانند 
زما ن بندی اش برای یورش بردن 
به مهاجم و دفــاع کــردن مقابل 
آن مهاجم، حرف ندارد. او خیلی 
سریع و درشت هیکل است؛ ولی 
باوجود قدوقامت بلندی که دارد، 
جنب وجوش زیادی هم در زمین 
دارد. او سریع است، چون گام های 
بلندی دارد. البته او در هر 2 خط 
دفاعی و هجومی خوب است و 

گل های زیادی می زند.
کریستیانو رونالدو همیشه 
خواسته از این زندگی فوتبالی 
راحت در بارسلونا دست بکشی 
و به لیگ دیگری بروی. کاری که 
خودش انجام داد. به حرفش 

گوش می کنی؟
ــداف و تجربه های  هر کسی اه
خودش را دارد. هرگز احتیاجی 
به ترک بهترین باشگاه دنیا که 
ــدارم. اینجا از  بارسلونا باشد، ن
تمرین کردن و مسابقه دادن و 
درمجموع از خود شهر لذت می برم.

و  کونته  نتونیو  آ ینتر  ا
نتایجی که در این فصل از لیگ 
قهرمانان اروپــا گرفته اند، 

غافل گیرت نکرده است؟
لحظه ای غافل گیر نشده ایم، چون 
می دانستیم باید انتظار چه چیزی 
را داشته باشیم. بازی های اینتر 
را در لیگ ایتالیا که شروع بسیار 
خوبی داشتند، دیدم. آن ها رقابت 
شانه به شانه ای با یوونتوس در لیگ 
دارند که کار ســاده ای نیست. ما 
قبل از اینکه با اینتر روبه رو شویم، 
خیلی خوب آنالیزشان کردیم. 
می دانستیم تیم بسیار سرسختی 
هستند که بازیکنانشان با جان ودل 
بازی می کنند. آن ها رقیب بسیار 

سختی هستند. 

با 3 بچه، استراحت معنی ندارد!
گفت وگوی متفاوت مجله »ورلد ساکر« با ستاره آرژانتینی

برزیل قهرمان جام جهانی زیر 17سال شد 

جام جهانی فوتبال زیر 17سال بامداد دیروز با قهرمانی برزیل به پایان رسید. میزبان 
بازی ها در فینال با نتیجه 2بر1 مکزیک را شکست داد. این پیروزی شیرین با یک 
بازگشت برای سلسائو به دست آمد. در دقیقه۶۶ دروازه برزیل باز شد، اما مانند دیدار 
نیمه نهایی نتیجه را جبران کرد و در لحظات پایانی لازارو گل قهرمانی را به ثمر رساند. 
گل نخست میزبان در دقیقه83 از روی نقطه پنالتی توسط کایو ژرژ وارد دروازه 
مکزیک شد. فرانسه در دیدار رده بندی 3بر1 هلند را شکست داد و عنوان سومی را به 
دست آورد. متئوس دونلی برزیلی، بهترین دروازه بان جام شد. جایزه بهترین بازیکن 
نیز به سلسائو رسید و گابریل ورون آن را دریافت کرد. سانتی هانسن با به ثمر رساندن 

۶گل کفش طلای این بازی ها را کسب کرد.

حمایت رئیس دورتموند از فاوره 

رئیس باشگاه بورسیادورتموند از سرمربی سوئیسی تیمش حمایت کرد. راینهارد 
رائوبال به لوسین فاوره برای ادامه کار اطمینان خاطر داد. رائوبال از طریق یادداشتی که 
برای مجله هواداری باشگاهش نوشت، عنوان کرد »زنبورها« به همکاری با سرمربی 
سوئیسی ادامه می دهند. وی معتقد است دورتموند می تواند به هدفش که قهرمانی 
است، برسد. این اعلام پشتیبانی یک هفته بعد از باخت سنگین 4بر0 از بایرن مونیخ 
انتشار یافت که باعث تنزل زنبورهای وستفالنی تا پله ششم جدول بوندس لیگا شد. 
بعد از باخت سنگین از رقیب قدیمی بود که زمزمه عزل وی شنیده شد. به همین خاطر 

نام ژوزه مورینیو، بیشتر از هر زمان دیگری به عنوان گزینه جانشینی مطرح شد.

کونته تحت تدابیر شدید امنیتی پلیس 

ماجرای تهدید سرمربی اینتر وارد فاز تازه ای شد. باشگاه اینترمیلان تأیید کرده نامه 
تهدیدآمیز نه توسط شخص کونته بلکه توسط باشگاه دریافت شده است. بر اساس 
گزارشات منتشرشده در ایتالیا، مربی پنجاه ساله ایتالیایی سوژه تهدیدات یک نامه 
ناشناس قرار گرفته بود. کونته تحت حفاظت پلیس ایتالیا قرار گرفته است. پلیس 
ایتالیا هم اکنون تحقیقات خود را آغاز کرده و سطح امنیتی پیرامون مربی سابق 
چلسی افزایش یافته است. پلیس نامه را برای بررسی اثر انگشت به منظور پیداکردن 

تهدیدکنندگان و انگیزه آن ها آزمایش خواهد کرد.

امباپه گران ترین بازیکن جهان شد 

سایت ترانسفرمارکت فهرستی ده نفره از گران قیمت ترین بازیکنان فوتبال جهان 
را منتشر کرده است. براین اساس کیلیان امباپه، مهاجم فرانسوی پاری سن ژرمن، با 
200میلیون یورو در صدر این فهرست قرار دارد. نیمار، ستاره برزیلی پاری سن ژرمن، 
با 180میلیون یورو جایگاه دوم را به خود اختصاص داده است. مکان سوم در 
اختیار محمد صلاح، ستاره مصری لیورپول است. بنا بر اعلام ترانسفرمارکت، وی 
150میلیون یورو قیمت دارد. رده های بعدی در اختیار بازیکنانی نظیر هری کین، 
ادن هازارد و لیونل مسی که مشترکا 150میلیون یورو قیمت گذاری شده اند، قرار 

دارد. در این فهرست مسی در رده ششم قرار دارد. 

فوتبال جهان

قدیمی های استقلال پول دار شدند 

بازیکنان قدیمی استقلال دیروز بخشی از مطالبات خود را دریافت کردند. روز 
گذشته تعدادی از بازیکنان استقلال بخشی از مطالبات خود را دریافت کردند تا 
با روحیه ای خوب به استقبال بازی های آینده تیمشان بروند. این پرداختی برای 
بازیکنان قدیمی استقلال بوده است و بازیکنانی که در فصل جدید با این تیم 
قرارداد امضا کرده اند، به دلیل اینکه قبلا مبلغی را به عنوان پیش قرارداد دریافت 
کرده بودند، امروز پولی نگرفتند. دراین بین گفته می شود میزان دریافتی 
بازیکنان استقلال به 30درصد رسیده و قرار است بخشی دیگر از پول بازیکنان 

تا نیم فصل پرداخت شود.

جواد سلیمی، داور المپیک2020 توکیو شد 

فدراسیون جهانی کاراته (wkf) با ارسال نامه ای به فدراسیون کاراته ایران، از 
جواد سلیمی، رئیس کمیته داوران ایران و عضو شورای داوری جهان و آسیا، برای 
قضاوت در المپیک2020 توکیو دعوت کرد. سلیمی به همراه 13 داور دیگر، 
در اولین دوره المپیک کاراته که مردادماه سال آینده در ژاپن برگزار می شود، 
قضاوت خواهد کرد. پس از المپیک2018 جوانان و المپیک ساحلی2019 این 
سومین المپیکی است که سلیمی در آن قضاوت می کند. المپیک2020 ژاپن 

1۶ تا 18مردادماه سال آینده در شهر توکیو برگزار خواهد شد.

بجنورد میزبان جام باشگاه های جهان شد 

رقابت های کشتی آزاد و فرنگی جام باشگاه های جهان از تاریخ 2۶ تا 29آذرماه 
سال جاری به میزبانی بجنورد برگزار می شود. 2 تیم اول لیگ برتر آزاد و فرنگی 
ایران مجوز حضور در این رقابت ها را دریافت خواهند کرد. درحالی که قرار بود 
مسابقات جام باشگاه های کشتی آزاد و فرنگی جهان به صورت مجزا در 2 شهر 
متفاوت برگزار شود، با تصمیم فدراسیون کشتی و طبق تفاهم نامه ای که روز 
گذشته امضا شد، شهر بجنورد میزبانی هر 2 رویداد را به صورت هم زمان برعهده 

گرفت.

دومین پیروزی متوالی پارسا در لیگ بسکتبال 

تیم آویژه صنعت پارسای مشهد در هفته پنجم لیگ برتر بسکتبال کشور 
با نتیجه 85 بر 73 مقابل میهمان خود نیروی زمینی تهران به برتری رسید. 
شاگردان سرجان صرب در کوارترهای اول و دوم اختلاف قابل قبولی ایجاد 
کردند تا در ادامه با استراتژی حفظ نتیجه و بازی کردن بازیکنان جوان پیش 
بروند. نماینده مشهد هفته گذشته هم، شهرداری بندرعباس را در خانه 
خودش شکست داده بود. در سایر بازی های دیروز هم، اکسون تهران با نتیجه 
8۶ بر 82 توفارقان آذرشهر را از پیش رو برداشت و بازی تیم های پتروشیمی 
بندرامام با شیمیدر قم با نتیجه 82 بر ۶3 به سود پتروشیمی رقم خورد. 
رعد پدافند در یک بازی نزدیک و با نتیجه 70 بر ۶9  میهمانش شهرداری 

بندرعباس را بدرقه کرد.  

ورزش ایران

روزهای خوش جوانان استقلال 
ستاره هایی که در تیم استراماچونی احیا شدند 

آندره آ استراماچونی ایتالیایی این فصل 
شروع خوبی با استقلال نداشت؛ اما به تدریج 
با تغییرسیستم بازی این تیم و استفاده از 
دفاع سه نفره توانست آبی پوشان پایتخت را 
به جمع مدعیان عنوان قهرمانی اضافه کند. 
استراماچونی علاوه بر سیستم جدیدی که 
برای استقلال آورد، چند بازیکن این تیم را 
هم احیا کرد تا استقلالی ها این روزها یکی 
از بهترین تیم های لیگ ایران باشند. آندره آ 
فقط توجهش به بازیکنان ثابت استقلال 
نبوده و حتی بازیکنانی که کمتر فرصت 
حضور در زمین را پیدا می کنند نیز زیرنظر 
استراماچونی پیشرفت کرده اند و در زمان 
موردنیاز به کار استقلال آمده اند. در این 
گزارش عملکرد 4 بازیکنی را که نسبت به 
فصل گذشته در استقلال استراماچونی 

بهتر بازی کرده اند، بررسی کرده ایم. 

Q  بهترین فصل قائدی در استقلال 
مهدی قائدی سومین فصل حضورش 
در استقلال را تجربه می کند. این بازیکن 
جوان فصل گذشته 10 بازی برای آبی های 
تهرانی در لیگ برتر انجام داد و 3 گل و یک 
پاس گل در این تیم ثبت کرد. در جام حذفی 
هم قائدی 2 بازی انجام داد و در روز حذف 
استقلال در مرحله یک هشتم نهایی و باخت 
در ضربات پنالتی مقابل سایپا در ورزشگاه 
آزادی، یک پنالتی از دست داد. قائدی این 
فصل زیرنظر استراماچونی احیا شده و در هر 
10 بازی استقلال در لیگ برتر تااینجای کار 
به میدان رفته است. این بازیکن جوان که 
فصل گذشته فقط 447دقیقه در لیگ 
برتر بازی کرده بود، تا پایان هفته  دهم، 
۶01دقیقه در لیگ برتر به میدان رفته و 4 

گل هم برای استقلال در لیگ زده است. 

Q  تعویض طلایی آندره آ
سجاد آقایی فصل گذشته به استقلال تهران 
پیوست. این مهاجم جوان در لیگ هجدهم 
فقط 97دقیقه برای استقلال به میدان رفت 
و گلی هم در 3 بازی ای که برای آبی پوشان 
تهرانی به میدان رفت، نزد. او این فصل و با 
حضور استراماچونی در استقلال در 4 بازی 
لیگ به میدان رفته و یک گل هم زده است. 
تنهاگل آقایی در لیگ امسال در بازی با 
سایپا زده شد که این مهاجم جوان به عنوان 
بازیکن تعویضی به میدان آمده بود. آقایی 
در 2 بازی استقلال در جام حذفی این 

فصل هم برای این تیم گل زده است. مانند 
بازی سایپا در لیگ، آقایی در جام حذفی 
هم بعد از اینکه به عنوان بازیکن تعویضی 
به میدان آمد، هر 2 گل استقلال را به ثمر 
رسانده است. این مهاجم جوان در بازی 
مقابل گل ریحان از مرحله یک شانزده نهایی 
جام حذفی در دقیقه93 برای استقلالی ها 
گل زنی کرد و در دقیقه113 هم یک پاس 
گل به هم تیمی های خود داد. آقایی در بازی 
مقابل فجر از مرحله یک هشتم نهایی جام 
حذفی هم در دقیقه118 یک گل برای 

استقلال به ثمر رساند. 

Q  مدافع مطمئن
عارف غلامی بعد از حضور در ذوب آهن، 
برای لیگ نوزدهم به استقلال تهران 
ن  فعا ا مد ز  ا یکی  لا  ــا ح و  ا پیوست. 
استراماچونی در دفاع سه نفره استقلال 
است. غلامی که در نیم فصل اول فصل 
گذشته در فولاد بازی ای را در لیگ برتر 
انجام نداده بود، برای نیم فصل دوم راهی 
ذوب آهن اصفهان شد. این مدافع جوان 
۶02دقیقه در لیگ برتر برای ذوبی ها 
بازی کرد. غلامی با آمدن به استقلال این 
ز بازیکنان اصلی  فصل تبدیل به یکی ا
این تیم در خط دفاعی شده و در 7 بازی 
آبی پوشان تهرانی در لیگ به میدان رفته 

است. 

Q  طراحی که فصل را از دست داد
ــرارداد  ــوش شجاعیان که با یک ق داری
پرسر وصدا به استقلال تهران آمده بود، در 
2 فصل گذشته نتوانسته بود انتظارات را 
برآورده کند؛ البته مصدومیت های او هم 
یکی از دلایل عدم درخشش در 2 فصل 
گذشته بود. شجاعیان این فصل در 7 بازی 
اول استقلال در لیگ برتر به میدان رفته بود 
و برای این تیم در آن 7 بازی یک گل زده و 2 
پاس گل هم به هم تیمی های خود داده بود. 
عملکرد قابل قبول شجاعیان باعث شد بعد از 
چند فصل هواداران استقلال امیدوار باشند 
که این تیم دوباره یک طراح خوب در لیگ 
دارد. شجاعیان علاوه بر عملکرد قابل قبول 
در لیگ، در جام حذفی هم برای استقلالی ها 
یک گل زد. فصل خوب شجاعیان خیلی زود 
برای او تمام شد و این بازیکن در بازی مقابل 
سایپا در هفته  هفتم مصدوم شد و لیگ 

نوزدهم را از دست داد. 

فیفا حرف ما را متوجه نمی شود 
نصیرزاده: یک گاوصندوق پُر از ارز داریم! 

طبق حکمی که روز گذشته از سوی فیفا 
و در رابطه با پرونده »لوسیانو پریرا مندز« 
اعلام شد، باشگاه ماشین سازی تبریز از 3 
پنجره نقل وانتقالاتی محروم شد. به گفته 
ده، مدیرعامل باشگاه  هوشنگ نصیرزا
ماشین سازی تبریز، این جریمه نقدی 
ــزاردلاری به این  به خاطر بدهی 110هـ
بازیکن برزیلی است که البته بلافاصله بعد 
از پرداخت و تسویه حساب، لغو خواهد شد. 

Q  + ۳۰ مبلغ بدهی ماشین سازی به لوسیانو

۸۰هزار دلار است 
هوشنگ نصیرزاده در پاسخ به این پرسش 
که »به خاطر تأخیر و دیرکردی که باشگاه 
ماشین سازی در پرداخت بدهی لوسیانو 
پریرا داشته، متحمل پرداخت جریمه 
نشده است؟«، به قوانین فیفا دراین زمینه 
اشاره کرد و گفت: در برخی موارد فیفا 
علاوه بر بدهی بازیکن که طبق قرارداد 
مشخص است، مبلغی را به عنوان جریمه 
و به نفع طرف مدعی در حکم خود او 
)بازیکن شاکی( لحاظ می کند. مبلغ این 
جریمه حداقل 5درصد از کل بدهی بازیکن 
مدنظر است. وی با یادآوری اینکه قرارداد 
لوسیانور پریرا با ماشین سازی مربوط به 
فصل 95-9۶ بود، ادامه داد: بدهی به این 
بازیکن درواقع 80هزار دلار بود؛ اما به خاطر 
دیرکرد در پرداخت، 30هزار دلار به آن 
اضافه شده است. بدین ترتیب باید 110هزار 

دلار به لوسیانو پرداخت کنیم. 

Q  فرار ماشین سازی از جریمه 5هزار

فرانکی 
مدیرعامل باشگاه ماشین سازی همچنین با 
بیان اینکه در برخی موارد هم فیفا به خاطر 
دیرکرد و تأخیر در پرداخت بدهی بازیکنان، 
جریمه ای مجزا از مبلغی که باید به بازیکنِ 
طلبکار پرداخت شود در نظر می گیرد، 
خاطرنشان کرد: این جریمه درواقــع به 
نفع خودِ فیفاست و پول آن به حساب این 
فدراسیون بین المللی می رود. مبلغ جریمه 
هم تا سقف 5هزار فرانک سوئیس محاسبه 
می شود؛ اما این جریمه در رابطه با پرونده 
پریرا شامل حال باشگاه ماشین سازی 
ــرد: ایــن نوع  نشده اســت. وی تأکید ک
جریمه فیفا درمورد باشگاه هایی که برای 
بار اول مرتکب دیرکرد در پرداخت بدهی 

بازیکنانشان می شوند، اعمال نمی شود. 

Q  فیفا حرف ما را متوجه نمی شود
نصیرزاده تصریح کرد: بارها در رابطه با 
پرونده های مختلف به فیفا اعلام کرده ایم 
که به دلیل محدودیت هایی که ایران برای 
نقل و انتقال بین المللی پول دارد، با مشکل 
مواجه هستیم و نمی توانیم جابه جایی 
ارزی داشته باشیم؛ اما نمی دانم چرا فیفا و 
مسئولانش حرف ما را متوجه نمی شوند و 
بازهم جریمه می کنند و حکم محرومیت 

صادر می کنند. 

Q  فدراسیون تماشاچی نباشد
وی خاطرنشان کرد: دراین زمینه فدراسیون 
باید واکنش داشته باشد، نه اینکه فقط تماشا 
کند. درست است که بعد از پرداخت بدهی و 
جریمه، حکم محرومیت ما لغو می شود؛ اما بد 
نیست فدراسیون ایران این موضوع را به فیفا 
یادآور شود که ایران برای نقل وانتقال پول 
مشکل دارد. همان طور که خودِ فیفا نمی تواند 
به خاطر این مشکلات واریزی برای ایران داشته 
باشد، ما هم نمی توانیم چنین اقداماتی داشته 
باشیم. خود ما تاکنون مکاتباتی دراین زمینه 
داشته ایم. یک بار هم نامه شدید اللحنی خطاب 
به دبیرکل فیفا زدیم و اعتراضمان را مطرح 
کردیم. البته آن نامه در رابطه با پرونده های 

قبلی بود که مشکلشان هم حل شد. 

Q  بدهی ۳۰هزاردلاری به یک خارجی دیگر
مدیرعامل باشگاه ماشین سازی همچنین به 
بدهی این باشگاه به »ادسون انریکه« اشاره 
کرد و گفت: به این بازیکن هم 30هزار دلار 
بدهی داریم. به فکر پرداخت بدهی او هستیم 

تا کارمان به شکایت و جریمه کشیده نشود. 

Q  ماشین سازی یک گاوصندوق پُر از ارز دارد
نصیرزاده با تأکید بر اینکه طبق مذاکرات 
صورت گرفته با وکیل پریرا، قرار است بدهی 
این بازیکن به صورت دستی و در استانبول 
پرداخت شود، خاطرنشان کرد: پریرا برای 
دریافت طلبش شماره حسابی از هنگ کنگ 
را به ما اعلام کرده بود؛ اما امکان پرداخت 
نداشتیم. انریکه هم شماره حسابی از برزیل 
را به ما اعلام کرده، اما پرداخت به آن هم 
امکان پذیر نیست. درمورد این بازیکن هم 
هماهنگی هایی شده تا در دبی بدهی اش 
را بپردازیم. در کل اینکه ما در باشگاه 
ماشین سازی یک گاوصندوق پرُ از پول داریم، 

اما مشکل جابه جایی هم داریم. 

جروم بواتنگ که در نظر داشت در 
نقل وانتقالات زمستانی تیمش را تغییر 
دهد،  تا پایان فصل جاری بایرنی 
خواهد ماند. طبق نوشته کیکر، 
مونیخی ها بعد از آنکه با مصدومیت 
نیکلاس زوله مواجه شدند و برای 
مدتی طولانی بازیکن ملی پوش را از 
دست دادند، چنین تصمیمی گرفتند. 
باواریایی ها بعد از مواجه شدن با 
دوره نقاهت طولانی زوله و همچنین 
دراختیار نداشتن ارناندس، اینک با 
 محدودیت استفاده از مدافع میانی 

مواجه است.

جروم بواتنگ

آرین روبن فعالیت خود را به عنوان 
مربی آغاز کرد. طبق اعلام اشپورت بیلد 
این چهره که تا پایان فصل گذشته 
برای تیم بایرن بازی کرد و سپس 
تیم  بازنشسته شد، هم اکنون 
گرون والد را که به کودکان 7 تا 
نُه ساله اختصاص دارد، تمرین 
می دهد. در این تیم »کای« 
پسرش عضو است و همانند 
پدرش با پیراهن شماره10 در زمین 
حاضر می شود. البته دیگراعضای 
این تیم پسر فرانک ریبری و نوه کارل 

هاینس رومنیگه هستند.

آرین روبن

مامه بابا تیام، ستاره سنگالی سابق 
استقلال، سرانجام به تیم ملی سنگال 
دعوت شد تا شانس حضور در کنار 
مهاجمانی همچون سادیو مانه از 
لیورپول و امبایه نیانگ از تورینو 
به عنوان یکی از عناصر تهاجمی 
ملت های  جام  فینالیست 
یقا در مقدماتی جام جهانی  آفر
را داشته باشد. تیام در آخرین 
ی دوستانه تیم ملی سنگال  باز
1 به  مقابل کنگو که با نتیجه 4بر
سود این تیم به پایان رسید، روی 

نیمکت حضور داشت.

مامه تیام

اصلا اعتصابی در کار نیست 
پیروانی: »شجاع« را به بزرگی خودشان ببخشند 

فوتبال  تیم  نــی، مدیر  ا پــیــرو فشین  ا
پرسپولیس، درباره خبر اعتصاب بازیکنان 
تیم فوتبال پرسپولیس و تعطیلی تمرین 
دیروز این تیم، گفت: متأسفانه دوستان مانور 
داده اند که بازیکنان پرسپولیس اعتصاب 
کرده اند. ما بازیکنی داریم که از 2 سال 
پیش هنوز از تیم طلب دارد. تعداد زیادی از 
بازیکنان از سال گذشته طلب دارند. امسال 
هم نفرات ما کمترین دریافتی را در میان 
تیم ها داشته اند و نزدیک به 10-12درصد 
گرفته اند. بااین حال پرسپولیسی ها تمام قد 
و به عشق پرسپولیس ایستاده اند. وی ادامه 
داد: بازیکنان هر روز گلایه می کنند که از 
باشگاه طلب دارند، ولی دیروز، روز استراحت 
تیم بود و بحث اعتصاب درست نیست. مدیر 
تیم پرسپولیس در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
دعوت نشدن شجاع خلیل زاده به تیم ملی، 
تصریح کرد: دعوت نشدن شجاع فنی نیست. 
نه اینکه الان در پرسپولیس باشم و این حرف 
را بزنم. قبل از حضور در پرسپولیس هم از 
یکسری بازیکنان به ویژه شجاع دفاع کرده 
بودم. این بازیکن هفت هشت قهرمانی دارد 
و در فینال آسیا بازی کرده است. شجاع 
بازیکن تأثیر گذاری است. مگر می شود 
بازیکنی مثل او حتی یک مرحله هم به اردوی 
تیم ملی دعوت نشود؟ پیروانی یادآور شد: 
شجاع هر خلاف و اشتباهی کرده است، به 
بزرگی خودشان ببخشند. او زمانی علیه 
سرمربی سابق تیم ملی صحبت کرد. باید 
گذشت کنیم. شجاع اگر به تیم ملی دعوت 
شود، می تواند کمک کند تا دیگر این شرایط 
نباشد؛ یعنی برای اولین بار در تاریخ باید 
در این مرحله دعا کنیم که بحرین با عراق 

مساوی کند یا پیروز شود. بیاییم بهترین ها 
را به تیم ملی دعوت کنیم! اینکه در فوتبال 
کینه داشته باشیم، بــرای فوتبال ملی 
قشنگ نیست. مدیر تیم فوتبال پرسپولیس 
همچنین درباره احتمال فسخ قرارداد بشار 
رسن، هافبک عراقی این تیم، تأکید کرد: 
از هواداران می خواهم اطلاعات دقیق را از 
خود باشگاه بگیرند. بشار مشکل پاسپورت 
و ویزا دارد که حل شدن آن یک تا 45 روز 
زمان می برد. او از سرمربی پرسپولیس 

ــت تــا با   هــم اجـــازه گرفته اس
 پاسپورت تمدیدشده

 برگردد! 

فدراسیون، عامل ایجاد
 این حاشیه هاست 

نمازی: پروازی بودن ویلموتس تقصیر فدراسیون است 

امید نمازی، مربی تیم فوتبال هیوستون 
داینامو، درباره عملکرد تیم ملی در دیدار با 
عراق گفت: فکر نمی کنم نمایش خوبی توسط 
ملی پوشان ایران ارائه شد. هم در دیدار مقابل 
بحرین و هم در این دیدار، تیم ملی مشکلاتی 
در چیدمان داشت. نمی دانم چه اصراری 
است که مربیان تیم ملی از بازیکنان در پست 
 . کنند ه  د ستفا ا تخصصی  غیر
مهدی  مثال  به عنوان 
ــی یک  ــارم ط

مهاجم نوک است، اما به عنوان بال راست یا 
چپ از او استفاده می کنند. محبی نیز مهاجمی 
است که باید از او در مرکز خط حمله استفاده 
شود، همان پستی که ما در تیم ملی امید به او 
بازی می دادیم. در گذشته نیز از انصاری فرد 
به عنوان وینگر استفاده می شد که این غلط بود. 
وی درباره تفاوت تیم ویلموتس و کی روش ادامه 
داد: من نمی دانم در تمرین ها چه می گذرد؛ اما 
کی روش، دیسیپلین تیمی را به شخصیت 
تیم ملی اصافه کرد. البته شیوه ویلموتس 
تهاجمی تر است و این آزادی بیشتری به تیم و 
بازیکنان می دهد. نمازی درباره حاشیه هایی 
که فدراسیون برای تیم ملی و ویلموتس قبل و 
بعد از دیدار با عراق ایجاد کرد، گفت: مشکلات 
اقتصادی که فدراسیون با آن دست به گریبان 
است، در عملکرد آن تأثیرگذار است؛ اما 
مسئولان فدراسیون باید نهایت تلاش خود را 
برای برگزاری بازی های دوستانه در فیفادی به 
کار گیرند. اینکه انتظار داشته باشیم بدون بازی 
دوستانه و امکانات مناسب مقابل تیمی مثل 
عراق بدرخشیم، انتظاری بی جاست. وی درباره 
اینکه فدراسیون تأکید کرده بود ویلموتس 
مربی ای پروازی نیست، اما او در ماه های اخیر 
خیلی کم در ایران حضور داشته است، تصریح 
کرد: این زمینه را فدراسیون به وجود آورد 
که ویلموتس مربی پروازی باشد. باید پول 
ویلموتس را به موقع بدهند تا از او انتظار داشته 
باشند پروازی نباشد. فدراسیون عامل ایجاد 
این حاشیه ها برای تیم ملی است و باید از قبل 

پیش بینی تحریم ها را می کرد. 

یه »اسپورت« خبر داد که باشگاه  نشر
پاری سن ژرمن برای تمدید قرارداد 

با  اما  شد؛  دست به کار  نیمار، 
مخالفت این ستاره مواجه شد. 
قرارداد نیمار با پاری سن ژرمن 
تا سال2022 است و پاریسی ها 
به او پیشنهاد تمدید قرارداد تا 
سال2025 را دادند، اما مهاجم 
یلی این پیشنهاد را رد کرد.  برز

نیمار در تابستان گذشته در رأس 
ولی  داشت؛  قرار  نقل وانتقالات 

درنهایت مجبور به ماندن در پاریس 
شد.

نیمار

بر اساس اعلام رسانه های چینی، به 
احتمال فراوان مربی برزیلی هدایت 

تیم ملی این کشور را برعهده می گیرد. 
چند روز قبل بود که درپی شکست 
یه در  تیم ملی چین مقابل سور
مقدماتی جام جهانی2022 قطر، 
مارچلو لیپی، سرمربی ایتالیایی، 
از هدایت چینی ها استعفا کرد. 
بعد از کناره گیری او، مسئولان 

فدراسیون چین به دنبال انتخاب 
جایگزین هستند و دراین باره شنیده 

می شود با لوییز فیلیپ اسکولاری به 
توافق رسیده اند.

فیلیپ اسکولاری

که  شد  مدعی  رونالدو  یستیانو  کر
آمادگی  از  اخیر  هفته های  طی 

کامل به دور بوده است و دلیل 
یوونتوس  در  تعویض شدنش 
نیز همین موضوع بوده است. 
که  ینی ها  تور پرتغالی  ستاره 
هفته گذشته خبرساز شده بود، 
در جدیدترین اظهاراتش عنوان 
کرد که در 3 هفته اخیر بدون 

آمادگی کامل بازی کرده است؛ اما 
با همه این اوصاف تعویض شدن را 

هرگز دوست ندارد، هرچند که دلیل 
تعویضش را کامل بداند.

کریستیانو رونالدو

در هفته ای که تیم ملی ایران در رقابت های مرحله 
گروهی مقدماتی جام جهانی با قرعه استراحت 
روبه روست، بازی های حساس و مهمی در گروه های 
مختلف قاره کهن برگزار می شود. بعد از شکست 
تیم ملی برابر عراق، بازی این هفته گروه C مقدماتی 
جام جهانی در قاره آسیا حساسیت بالایی برای ایران 
پیدا کرده است، چراکه نتیجه بازی تیم های عراق و 
بحرین در سرنوشت صعود تیم ملی تأثیر مستقیم دارد. 

Q  معادله پیچیده صعود: C گروه
در گروه Cکه تیم ملی ایران به همراه بحرین، عراق، 
هنگ کنگ و کامبوج در آن به رقابت پرداخته اند، امروز 
بازی حساس و پراهمیت عراق و بحرین در اردن برگزار 
خواهد شد. اگر عراق در این مسابقه به پیروزی برسد، 
آن وقت صعودش قطعی به نظر می رسد. عراقی ها با این 
برد سیزده امتیازی می شوند و با توجه به 2 برد محتمل 
این تیم برابر هنگ کنگ و کامبوج، این تیم می تواند تا 
قبل از بازی آخر برابر ایران به امتیاز 19 برسد و صعودش 
را به عنوان صدرنشین این گروه قطعی کند. عراقی ها اما 
قبل از بازی با بحرین یک بازی دشوار و سنگین را برابر 
تیم ملی ایران برگزار کرده اند که شاید این موضوع بتواند 
نتیجه گرفتن آن ها را برابر بحرین دشوار کند. در صورت 
مساوی در این بازی، عراق 11 و بحرین نهُ امتیازی 
خواهد شد و آن وقت شرایط صعود برای تیم ملی ایران 
کمی دشوار می شود. چون با توجه به اینکه این 2 تیم 
می توانند از بازی هایشان برابر هنگ کنگ و کامبوج ۶ 
امتیاز بگیرند، می توانند به امتیازهای 17و 15 برسند. 
تیم ملی ایران درحال حاضر ۶امتیاز دارد. با احتساب 
۶امتیاز احتمالی برابر کامبوج و هنگ کنگ، تیم ملی 
به امتیاز12 می رسد و برای صعود، پیروزی برابر بحرین 
کفایت خواهد کرد. ایران در صورت برد برابر بحرین 
و عراق به امتیاز18 خواهد رسید و می تواند به عنوان 
صدرنشین گروه به مرحله بعدی صعود کند. اما اگر 
بحرین عراق را ببرد، این تیم با 12امتیاز به صدرجدول 
رده بندی صعود می کند. با اضافه کردن ۶امتیاز 2 بازی 
برابر هنگ کنگ و کامبوج برای هر 2 تیم، تا قبل از بازی 
با ایران بحرین 18 و عراق شانزده امتیازی خواهند شد. 
تیم ملی به احتمال زیاد با 12امتیاز به مصاف بحرین 
می رود. اگر ایران در آزادی بحرین را ببرد، باز هم 
بازی آخر برابر عراق تبدیل به یک جنگ بزرگ برای 
صعود خواهد شد. تیم ملی با 3امتیاز بازی با بحرین 
پانزده امتیازی می شود و در صورت برد برابر عراق به 
امتیاز18 می رسد. دراین صورت ایران و بحرین صعود 

می کنند و عراق حذف خواهد شد. 

Q  بازی صعود سوریه : Aگروه
 در گروه اول رقابت ها سوریه با 12امتیاز فاصله 
مناسبی را با 2 تیم فیلیپین و چین به وجود آورده 
است. سوریه فردا به مصاف تیم فیلیپین می رود و در 
صورت برد به امتیاز 15 می رسد و صعود خودش را 
تا حد زیادی قطعی خواهد کرد. سوری ها تا قبل از 
بازی آخرشان برابر تیم ملی چین 2 بازی با مالدیو و 
گوام دارد که می تواند با برد و کسب 3امتیاز همراه 
باشد. تیم ملی چین که درحال حاضر با 7امتیاز در 
رتبه سوم قرار دارد، در صورت شکست فیلیپین برابر 
سوریه، شانس زیادی خواهد داشت که به مرحله 
بعدی صعود کند. چین این هفته استراحت دارد؛ 
اما 2 بازی این تیم برابر مالدیو و فیلیپین می تواند 
بازی های تعیین کننده دومین تیم صعودکننده از 

این گروه باشد. 

Q  جدال کویت و اردن برای رتبه دوم :Bگروه
استرالیا، صدرنشین دوازده امتیازی رقابت های گروه

B، این هفته استراحت دارد و شاهد رقابت 2 رقیب 
دیگری در این گروه خواهد بود. کویت و اردن هر دو، 
هفت امتیازی هستند و تلاششان را برای صعود انجام 
می دهند. کویت فردا در یک بازی خارج از خانه به مصاف 
نپال می رود و اردن در زمین خودش میزبان تایپه است. 
کویت در بازی رفت 7بر0 نپال را برده و اردن نیز در زمین 
تایپه این تیم را 2بر1 برده است. پیروزی احتمالی هر 
2 تیم، کویت و اردن را ده امتیازی می کند و رقابت برای 
صعود از این گروه را پیچیده خواهد کرد. موضوعی که 
صعود استرالیا را از این گروه محتمل نشان می دهد، این 
است که این تیم با کویت و اردن در زمین خودش بازی 
خواهد کرد. استرالیا در دور رفت مسابقات این گروه هر 
4 بازی اش را با برد پشت سر گذاشته است و به احتمال 

فراوان به عنوان تیم اول صعود خواهد کرد. 

Q  ازبکستان به دنبال صدرنشینی: Dگروه
بی تردید درحال حاضر یکی از گروه هایی که نمی توان 
درباره آینده آن اظهارنظر قطعی کرد، گروه Dاست. 
در این گروه عربستان با 8امتیاز از 4بازی صدرنشین 
است، ازبکستان با ۶ و یمن با 5 امتیاز در تعقیب این 
تیم هستند. از بازی های این گروه ازبکستان برابر 
فلسطین و یمن برابر سنگاپور به میدان می روند. برد 
احتمالی ازبکستان برابر فلسطین این تیم را با یک 
بازی بیشتر به صدر جدول می رساند. یمن نیز با برد 
برابر سنگاپور، هشت امتیازی و هم امتیاز با عربستان 
خواهد شد؛ اتفاقی که می تواند بازی عربستان و یمن 
را در فروردین سال بعد به یک بازی فوق حساس بدل 

کند. 

Q  هفته صعود :E گروه
بازی های هفته پنجم گروه Eمسابقات، به گونه ای 
است که مدعیان اصلی باید به میدان بروند. قطر، 
صدرنشین ده امتیازی این مسابقات، این هفته در 
تاجیکستان به مصاف تیم ملی افغانستان می رود. 
عمان، تیم دوم و نهُ امتیازی این گروه، نیز در زمین 
خودش میزبان تیم هند است. برد قطر و عمان در 
این هفته صعود این تیم ها را در فاصله 3 هفته مانده 
به پایان رقابت ها قطعی خواهد کرد؛ هرچند از الان 
هم می توان قطر و عمان را در مرحله بعدی تصور 

کرد. 

Q  فینال دومی :F گروه
Fبا کسب 100درصد  ژاپن، صدرنشین گروه ،
امتیازات در 4 بازی اش در این هفته استراحت 
دارد و تماشاگر بازی حساس تیم های قرقیزستان 
و تاجیکستان خواهد بود که هر دو با ۶امتیاز 
به دنبال کسب رتبه دوم هستند. بازی قرقیزستان 
و تاجیکستان یکی از بازی های مهم این هفته از 
رقابت های مقدماتی جام جهانی2022 در قاره 
آسیاست. بازی رفت 2 تیم در تاجیکستان با 
پیروزی 1بر0 این تیم به پایان رسید و بازی برگشت 

در قرقیزستان برگزار می شود. 

Q  2جنگ تیم های درجه :G گروه
G شاید عجیب ترین گروه دور مقدماتی، گروه 

مسابقات است. ویتنام با 10امتیاز صدرنشین 
این گروه است و تایلند، امارات و مالزی این 
شانس را دارند که به عنوان تیم دوم صعود کنند. 
ویتنام در یک بازی حساس باید به مصاف تایلند 
هفت امتیازی برود که در رده دوم قرار دارد. با توجه 
به اینکه ویتنام در زمین خودش بازی می کند، 
می تواند با یک مساوی نیز صدرنشینی اش را 
محکم تر کند؛ اما برد این تیم تا حدودی شرایط 
ویتنام را برای صعود از این مرحله مهیا می کند. 
اما درحالی که امارات در این هفته استراحت 
می کند، مالزی شش امتیازی میزبان اندونزی 
است. اگر تایلند برابر ویتنام شکست بخورد یا 
مساوی کند، آن وقت برد مالزی این تیم را به رتبه 
دوم خواهد رساند. البته شاید تجمع تیم های 
درجه2، این گروه را یک گروه آسان نشان دهد، 
، بازی های نزدیک و  ما نزدیک بودن تیم ها ا
 رقابتی جدی را برای صعود به وجود آورده 

است. 

چشم ایران به اتفاقات »امان«
فوتبال ملی، نگران نتیجه دیدار امروز عراق و بحرین در اردن 

کارلو ماتزونه، سرمربی سابق برشا، 
حرف های جدیدی درباره اواخر دوران 
بازی روبرتو باجو مطرح کرده است. روبرتو 
باجو، یکی از بهترین ستاره های تاریخ 
فوتبال ایتالیا، در سال1993 برنده توپ 
طلا شد و به عنوان بهترین بازیکن سال 
جهان هم انتخاب شد؛ ولی چند سال بعد 
بازیکن آزادی بود که مشتری نداشت. 
ماتزونه از طریق پستی که در صفحه 
اینستاگرامش منتشر کرده، دراین باره 
نوشته است: مثل رفتار همیشگی ما با 
آدم ها، طردشده بود. یک روز، روزنامه را باز 

کردم و دیدم رجینا در حال مذاکره با باجو 
است. با یکی از دوستان مشترکمان تماس 
گرفتم و فهمیدم خبر درست است، ولی 
روبرتو تمایلی نداشت چندان از خانواده 
دور شود. بلافاصله از فرصت استفاده 
کردم و پرسیدم که آیا تمایلی برای حضور 
در برشا دارد یا نه که گفت حتما. بلافاصله 
سوار ماشین شدم و برای دیدن رئیس 
جینو کوریونی رفتم و پیشنهاد آوردن 
باجو به برشا را مطرح کردم. کوریونی کمی 
درمورد مسئله فکر کرد و گفت »باجو شبیه 
سس روی ماکارونی است!« این داستان 

بود. چندین  باجو  روبرتو  طردشدن 
سرمربی مطرح، رفتار همیشگی آدم ها با 
اسطوره ها را با او کرده بودند و حرف های 
بدی درباره اش زده بودند. می گفتند دیگر 
به درد نمی خورد. درست است زانوی 
روبرتو برای سال ها، از مشکلات بزرگ او 
بود؛ ولی مراقب آن بود. یک ساعت زودتر 
به تمرین می آمد تا تمرین های کششی و 
فیزیوتراپی کند و آخرین نفر بود که باشگاه 
را ترک می کرد. باجو باعث شد دوران 
فوق العاده ای در اواخر مربیگری ام تجربه 
کنم. تجربه ای بی نظیر بود. همچنین باید 

بگویم مربیگری روبرتو همانند آب  خوردن 
بود. آرام، مؤدب، محترم و متواضع بود. 
هیچ وقت اجازه نمی داد استعداد ذاتی اش، 
فشاری روی بقیه وارد کند. دوستی بود که 
کمکم می کرد یکشنبه ها بازی ها را برنده 
شوم. باجو یکی از بهترین فوتبالیست های 
تاریخ ایتالیا بود، ولی باید بگویم شخصیت 
فوق العاده ای هم داشت. باجو در سال2004 
درحالی در برشا بازنشسته شد که در 101 
بازی، 46 گل برای این تیم به ثمر رسانده 
بود. ماتزونه الان هشتادوساله است و در 

سال2006 از مربیگری بازنشسته شد.

اسطوره آرام، مؤدب، محترم و متواضع
روایت کارلو ماتزونه از روزهایی که مربی روبرتو باجو در برشیا بود



  سه شنبه ها با پیش کسوتان فوتبال  

ــدادی می گوید می تواند  احسان ح
ستاره های بزرگ دوومیدانی جهان را 
برای یک مسابقه جایزه بزرگ به ایران 
بیاورد. چند هفته ای است احسان حدادی 
با شروع یک طرح جالب و مردمی، سفر به 
استان های مختلف را آغاز کرده است تا 
خودش به عنوان نایب قهرمان المپیک، 
رشته دوومیدانی  به ویژه پرتاب دیسک 
را در سراسر ایران توسعه دهد. قهرمان 
پرتاب دیسک آسیا که هفته قبل به 
مشهد سفر کرده بود، طی این سفر، 
با مسئولان آستان قدس مذاکراتی 
کرد که در سال 99 اتفاقی بزرگ برای 
دوومیدانی ایران رقم بخورد. حدادی که 
در این سفر برای اولین بار در ورزشگاه امام 
رضا تمرینات پرتاب دیسک را انجام داد، با 
روی خوش مسئولان شهر مشهد مواجه 
شده تا به زودی پای بزرگان دوومیدانی 

جهان را به این شهر باز کند تا در ورزشگاه 
امام رضا که پیست تخصصی دوومیدانی 
دارد، به رقابت بپردازند. احسان وعده داده 
در صورتی که مسئولان آستان قدس پا 
پیش بگذارند، ستاره های دوومیدانی 
همچون یوسین بولت و جاستین گاتلین 
را به ایران بیاورد تا از این طریق، هم باعث 
توسعه دوومیدانی در ایران شود هم 
مسابقه ای سطح بالا را به میزبانی مشهد 
برگزار کند. احسان حدادی که مشخص 
بود تحت تأثیر امکانات خوب ورزشگاه 
امام رضا قرار گرفته بود در این باره به 
سایت »ورزش  سه« گفت: در سفری که 
به مشهد داشتم، امکانات ورزشگاه امام 
رضا را دیدم. برای برگزاری یک مسابقه 
سطح بالای دوومیدانی شرایط لازم را 
کامل دارد. به همین علت، این پیشنهاد 
مطرح شد که بعد از مرحله اول لیگ 

الماس در سال 2020 که اردیبهشت ماه 
سال 99 در دوحه برگزار می شود، 10 تا 
15 ورزشکار برتر دنیا را به ایران بیاوریم. 
با ارتباطاتی که دارم، این ظرفیت وجود 
دارد که ورزشکاران بزرگی همچون 
یوسین بولت و جاستین گاتلین را به ایران 
بیاورم. وی افزود: سال قبل هم با مدیر 
برنامه ام در اروپا در این باره صحبت هایی 
کردم. الان هم می گویم اگر مسئولان 
آستان قدس پای کار باشند و برنامه ریزی 
درستی کنند، می توانیم یک مسابقه 
جایزه بزرگ در ایران برگزار کنیم. ضمن 
اینکه صرفا حضور بولت در ایران می تواند 
اتفاقات مثبتی برای دوومیدانی رقم بزند. 
او می تواند به صورت نمادین در پیست 
دوومیدانی ورزشگاه امام رضا بدود و با 
نوجوانان دیدار کند، اتفاقی که بدون 
شک مورد توجه همه اهالی ورزش در دنیا 

قرار می گیرد. احسان حدادی در پاسخ به 
این سؤال که آیا ستاره های دوومیدانی 
دنیا برای حضور در ایران پولی هم دریافت 
می کنند گفت: قطعا همین طور است. 
آن ها برای سفر به ایران پول می گیرند. 
یادم می آید سال قبل برای لیگ الماس 
به میزبانی چک، وقتی از یوسین بولت 
دعوت شد، او حدود 300 تا 400 هزار 
دلار گرفت و در آن مسابقات شرکت کرد. 
البته این را هم بگویم که اگر 400 هزار 
دلار هزینه می کنند، از کنار آن 2 میلیون 
دلار پول درمی آورند. بلیت  فروشی و 
فروش حق پخش به شبکه های خارجی 
درآمدهای زیادی را به همراه دارد. اگر 
همین شبکه دوبی اسپورت بداند یوسین 
بولت قرار است به ایران بیاید، برای پخش 
همان 10 دقیقه دویدن او حاضر است 

هزینه های زیادی بپردازد. 

برگزاری یک مسابقه با حضور ستارگان دوومیدانی جهان در مشهد
ایده جذاب احسان حدادی برای حضور »بولت و گاتلین«در ورزشگاه امام رضا
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شماره پیامک:
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مسئول ضمیمه ورزش:  
 حمیدرضا معصومیان

 تحریریه:   مژده رنگیان
احسان سرفرازی،مرتضی اخوان

نادر نوروزی، طاری بخش 

صفحه آرا:  امید عدالتیان
ویر استار:   ابوطالب عرب
عکس:  محسن بخشنده

نتایج فوتبال 
زیر 15 سال مشهد

هفته نهم

 9۸   ۰۸   24 جمعه 
آرامش نوین 3 - هامون 0

گل ها: امیر حسین حسین زاده، ایمان 
شیرخوانی و مرتضی غلامی

ملی پوشان 4 - دیدار2
گل ها: امیرمحمد حسن زاده )2گل(، 

حمیدرضا هوشمند و ابراهیم اندی / متین 
زورآزما و محمدرضا شادکام

پارس نواب 1 - زرین پوشان 0
گل: ابوالفضل ابراهیمی

شهربهشت 0 - پیکان 3
گل ها: سینا حسن زاده )2گل( و مهدی 

عبدا... زاده

نتایج فوتبال 
زیر 17 سال مشهد

هفته نهم

 9۸   ۰۸   24 جمعه 
گسترش فولاد 1 - کاکوش 2

گل ها: محمدحسین رحمانی / امیرمحمد 
اکبریان و حمید بهبودی

دهداری 2 - عالی مقام 0
گل ها: هومن ثنایی و پوریا ایلخانی

پژند 4 - هاشمی نژاد 7
گل ها: محمد عباسی، عرفان ظریفیان 
و علی آنت )2گل( / احمدرضا محمدی 
)2گل(، رضا ثانی )3گل(، محمدهادی 

میش مست و امیرحسین ملکی

نتایج فوتسال
دستگاه های اجرایی مشهد

هفته چهارم

 9۸   ۰۸   24 جمعه 
بسیج شهرداری 4 - سازمان زندان ها 5

آموزشکده سما 2 - انجمن خبرنگاران 2

ناحیه پنج 3 - بانک ملی 3

بانک سامان 3 - مجتمع ولایت 3

آستان قدس 3 - شرکت برق 0

ناحیه پنج 2 - منابع طبیعی 1

نتیجه لیگ برتر هندبال بانوان

هفته چهارم

 9۸   ۰۸   24 جمعه 
شاملی کازرون 17 - اشتادسازه 21

برنامه لیگ برتر فوتبال کشــور

بازی معوقه
ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد

 9۸   ۰۸   24 جمعه 
شهرخودرو 1 - گل گهر سیرجان 0

نتیجه لیگ برتر
فوتسال کشور

هفته هفدهم
سالن شهید بهشتی

 9۸   ۰۸   26 1شنبه 
فرش آرا 1 - مس سونگون 3

نتیجه لیگ برتر بسکتبال

هفته چهارم

 9۸   ۰۸   2۳ 5شنبه 
شهرداری بندرعباس 57 - پارسا 58

برنامه لیگ برتر والیبال

هفته هفتم

 9۸   ۰۸   29 4شنبه 
پیام مشهد - سایپا / 17:00

اعتماد به »جبار«
بعد از 2 دوره ناکامی، قوچان نژاد سرانجام رئیس هیئت والیبال خراسان رضوی شد

تیم فوتبال
 کارگری استان
در دهه 70 کارخانجات و صنایع خراسان 
حضوری فعال در فوتبال داشتند. در آن 
دوره بیشتر کارخانه های تیم های فوتبالی 
خوبی داشتند و بازیکنان خراسانی را 
استخدام کرده بودند. این عکس مربوط 
به تیم منتخب کارگری استان در سال 
1373 است که در مسابقات کشوری 
حضور پیدا کرد.نفرات حاضر در عکس 
ایستاده از راست:غلام سالاری)مربی(
محمد بابایی،محمود سجادی،مهدی 
اسلام فر،محسن آریک،غلام ناصری و 
حسن اصغری)سرمربی(هستند.نشسته 
از سمت راست:حسین حسن زاده،احمد 
وحدتی،رضا سلمانی،علی گلی،مسعود 
احسان فروهادی عبدا...زاده هستند.

پیش کسوتان 
را به فوتبال دعوت کنید

گپ و گفتی با حمید عطاپور، پیش کسوت فوتبال مشهد در دهه 60 

مدافعی خشن! در زمره مدافعان 
قدیم فوتبال که می گویند اگر 
تــوپ رد می شد، نمی گذاشتند 
پا رد شود! شماره 4 تاکسی رانی 
مدافعی بود در زمره همین مدافعان. 
پیش کسوت این هفته »سه شنبه ها 
با پیش کسوتان فوتبال« در دوران 
حرفه ای فوتبال خود نه به ابومسلم رفت، نه پیام. 
حمید عطاپور امروز دغدغه پیش کسوتانی را 
دارد که می توانستند با حضورشان به فوتبال 

مشهد کمک کنند اما حالا گوشه نشین اند. 

Q  به وقت تولد
متولد 7 خرداد 1344 در محله نوغان مشهد یا 
همان دریادل قدیم هستم. 7 برادر بودیم، همه 
اهل ورزش. برادر بزرگم در رشته بوکس بود. 
یکی دیگر از برادرانم عضو تیم ملی جوانان هم 
شد. می توانم بگویم خانواده ای ورزشی بودیم. 

Q  تعداد فرزندان
یک پسر به اسم رضا دارم. البته رضا علاقه ای به 
ورزش های توپی ندارد و به شکل غیرحرفه ای 

بدن سازی کار می کند. 

Q  فعالیت ها و افتخارات فوتبالی
با بروبچه های محله دریادل فوتبال را آغاز 
کردم و در تیم 22 بهمن بازی می کردم. 
بعد، از سوی شادلو به استقلال مشهد دعوت 
شدم و دوبــاره تا سال 74 برای تیم های 
22 بهمن، هلال احمر، 17 شهریور و در 
نهایت برای تاکسی رانی بازی کردم. با تیم 
تاکسی رانی قهرمان جام حذفی استان 
شدیم و تیم خیلی خوبی داشتیم. سال 73 
مهدی دینورزاده به ابومسلم آمد. قرار بود 
مرا به ابومسلم ببرند، اما همان موقع زانوی 
من در زمین بانک صادرات شکست و دیگر 
نتوانستم به فوتبال ادامه بدهم. سال 74 در 
سی سالگی با دنیای فوتبال خداحافظی 

کردم. 

Q  شغل در کنار فوتبال
زمانی که فوتبال بازی می کردم در کارخانه 
پدرم کار می کردم.  الان مدیرعامل یک شرکت 

قطعات خودرو هستم. 

Q  خودرو و منزل
ــود دارم و منزل  یک دستگاه خــودرو ال ن

احمدآباد است. 

Q  آخرین فعالیت ورزشی
ــود کــه بـــرای تیم منتخب  ــال 94 ب س
پیش کسوتان مشهد بازی کردم. شاید بتوان 
گفت  مدیریت تیم گاز سرخس  آخرین فعالیت 

حرفه ای من در ورزش بود.

Q  دوران مربیگری
نرفتم چون علاقه ای  سمت مربیگری 
نداشتم اما مدتی مدیر تیم فوتبال صنعت 

گاز سرخس بودم.  

Q  تلخ ترین و شیرین ترین اتفاق فوتبالی
تلخ ترین که مشخص است. از بین رفتن 
تیم هایی که  زمانی هویت ورزش این شهر 
بودند، تیم هایی که دیگر نیستند. البته فوت 
فوتبالیست هایی که شناسنامه ورزش مشهد 
بودند هم تلخ بود. اتفاق شیرین هم شاید همین 
آسیایی شدن و موفقیت های شهرخودرو در 
فوتبال مشهد باشد که باری دیگر شور و نشاط 

را به هواداران هدیه داده است. 

Q  حال و روز امروز فوتبال مشهد
اگر شهرخودرو را کنار بگذاریم، فکر می کنم 
فوتبال مشهد حال و روز خوبی نداشته باشد 
زیرا  حمایتی نمی شود!  صنایع خیلی خوبی 
در استان داریم که می توانند به فوتبال کمک 
کنند اما خبری نیست. صنایع استان به ورزش 
 بیرون استان بیشتر کمک می کنند. الان 

صنایع مشهد با ورزش قهر کرده است. 

Q  گله فوتبالی
ــاری بــرای  ــت. هیچ ک ــاد اس درد  دل زی
پیش کسوتان فوتبال این شهر نمی کنند. 
 خواهشم ایــن اســت اگــر امکانش هست 
ــروز حال خوشی  پیش کسوتانی را که ام
ندارند بیاورند و از آن ها تجلیلی شود. برخی از 
پیش کسوتان هم هستند که می توانند به این 
فوتبال کمک کنند. از آن ها بخواهند به فوتبال 
مشهد کمک کنند. خیلی از این عزیزان به 

دلایل مختلف پای کار نمی آیند و دلخورند. 

قدرت اول بحرین
یا تیم اوج گرفته هند

آشنایی با 2 حریف احتمالی شهر خودرو در لیگ قهرمانان آسیا 

مسابقات این فصل لیگ قهرمانان آسیا هفته  
آینده با برگزاری دیدار برگشت فینال بین اوراوا 
ردز ژاپن و الهلال عربستان به اتمام می رسد و 
تکلیف قهرمان این فصل مشخص خواهد شد 
اما خیلی زود فصل جدید مسابقات استارت 
می خورد و مراحل مقدماتی و پلی آف به انجام 
خواهد رسید. در این میان، تیم فوتبال شهر 
خودرو مشهد برای صعود به مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا باید 2 بازی پلی آف را 
با موفقیت پشت سر بگذارد. دیدار نخست 
آن ها مقابل برنده دیدار تیم چنای هند با 
الریفای بحرین خواهد بود. در این فصل از 
مسابقات هم نمایندگان ایران به صورت 2+2 
شرکت خواهند کرد. تیم های پرسپولیس و 
سپاهان به صورت مستقیم و استقلال و شهر 
خودرو با حضور در پلی آف کار خود را شروع 
می کنند. آبی پوشان تهرانی و شاگردان یحیی 
گل محمدی برای رسیدن به مرحله گروهی 
باید 2 بازی را با پیروزی پشت سر بگذارند و 
راهی مرحله گروهی شوند. شهر خودرو باید در 
اولین گام، از یکی از 2 تیم چنای هند یا الریفای 
بحرین پذیرایی کند. پیروزی در این مسابقه 
نماینده مشهد را به دور بعدی می فرستد، جایی 
که باید در خانه السیلیه با کریم انصاری فرد و 
هم تیمی هایش پیکار کند. برد در این رقابت، 
شهر خودرو را برای اولین بار در مرحله گروهی 

لیگ قهرمانان آسیا جای خواهد داد. 

Q  چنای هند با 5 بازیکن اسپانیایی
چنای سیتی هند را 5 دوست در سال 194۶ 
تأسیس کردند. نام آن ها ابتدا »نتانجی« 

بود ولی در ادامه به »چنای« تغییر کرد. این 
تیم در فصل 17-201۶ به سطح اول فوتبال 
هندوستان صعود کرد و فصل قبل با قهرمانی 
در این مسابقات جواز حضور در پلی آف لیگ 
قهرمانان را به دست آورد. اکبر نواس اندونزیایی 
و چهل وسه ساله از سال 2018 هدایت چنای را 
به عهده گرفته و با این تیم به یک تاریخ سازی 
بزرگ رسیده است. آن ها هم اکنون خود را 
برای آغاز فصل جدید لیگ هندوستان که از 
یک دسامبر آغاز  می شود مهیا می کنند. به غیر 
از کاتسو میوسا از ژاپن 5 بازیکن اسپانیایی به 
نام های نازت سانتانا، روبرتو اسلاوا، ساندرو 
رودریگز، پدرو مانزی و آدولفو میراندا در جمع 

نفرات چنای دیده می شوند. 

Q  الریفا قهرمان سه گانه بحرین
قهرمان فصل قبل لیگ بحرین باید با چنای 
رقابت کند. اگر به برتری برسد، راهی مشهد 
خواهد شد تا مقابل شهر خودرو خراسان 
پیکار کند. این تیم از سال 1953 تأسیس 
شده است. نام اولیه این تیم ریفای غربی 
بود اما در سال 2001 به الریفا تغییر اسم 
داد. این تیم تاکنون 27 جام داخلی کسب 
کرده که 12 تای آن در لیگ بوده است. 
لریفا فصل قبل موفق شد به جز لیگ،  ا
فاتح جام پادشاهی و سوپرکاپ فوتبال 
بحرین نیز بشود. علی عاشور از سال 2018 
سرمربیگری این تیم را پذیرفته و در تیمش 
بازیکنان خارجی به نام های الحسنا کیتا 
از گینه، اوساما بوغنسی از تونس و جهاد 

البائور از سوریه دیده می شوند. 

  گزارش جیبی  

رئــیــس جــدیــد هیئت 
ــال مــشــهــد که  ــب ــوت ف
روزگـــــاری بــازوبــنــد 
ــش سرخ  رت کاپیتانی ا
پایتخت را می بست و در پیراهن تیم ملی 
خوش می درخشید، حالا در نقش جدید، با 
دغدغه هایی جدی روبه روست. حسین 
بادامکی دربـــاره مهم ترین برنامه و 
دغدغه هایش در هیئت فوتبال مشهد 
گفت: »اولین برنامه ام این است که بتوانم به 
اوضاع برخی کمیته ها که فعال نبودند 

سامان بدهم. کمیته آمــوزش و کمیته 
بانوان کمیته هایی هستند که قبلا فعال 
نبوده اند و به دنبال آن هستیم که آن ها را 
فعال کنیم زیرا می توانند کمک شایانی به 
رشد و توسعه فوتبال در مشهد کنند.« وی 
افزود: »برخی از کمیته ها هم مثل داوران و 
اجرایی به کارشان ادامه می دهند و باید 
فعال تر شوند. برای وضعیت کمیته های 
دیگر هم در حال رایزنی هستیم تا بتوانیم 
تغییرات مؤثری ایجاد کنیم.« رئیس هیئت 
فوتبال مشهد با اشاره به مهم ترین مشکل 

پیش رو اظهار کرد: »مهم ترین مشکل ما 
مشکل زمین است. درست است زمین 
شماره2 راه اندازی شده است اما چون در 
اختیار بخش خصوصی است باید برای آن 
هزینه کرد.« وی خاطرنشان کرد: »امسال 
 تقریبا فصل فوتبالی ما به پایان رسیده است 
اما سعی می کنیم سال آینده تدابیری برای 
در اختیار گرفتن یکی دو زمین خوب در 
نیم  بتوا تا  ریــم  دا سطح شهر مشهد 
رقابت های لیگ های پایه را به بهترین نحو 

و منظم برگزار کنیم.«

زمین
دغدغه رئیس 
جدید هیئت 
فوتبال مشهد

قاب خاطره

در پایان رالی جذاب رأی گیری 
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نتخاب رئیس هیئت  مجمع ا
والیبال خراسان رضوی، جبار 
قوچان  نژاد با کسب اکثریت آرا 
توانست سکان هدایت والیبال 
استان را در دست بگیرد. روز 
عضو   17 لی  حا در  گذشته 
مجمع انتخابی برای انتخاب رئیس 4 
لیبال خراسان  سال آینده هیئت وا
رضوی در سالن جلسات اداره کل ورزش 
و جوانان خراسان رضوی حضور یافته 
بودند که این هیئت در 15 ماه گذشته با 
سرپرست و در وضعیتی نامناسب و 
بلاتکلیف اداره می شد. علی فتاحی، 
لیبال، فرزاد  سرپرست فدراسیون وا
نان،  فتاحی، مدیرکل ورزش و جوا
نمایندگان بازیکنان، مربیان، داوران، 
باشگاه ها و شهرستان ها 17 عضو مجمع 
انتخابی این هیئت بودند که در ابتدا 
شنونده توضیحات معاون ورزشــی 
اداره کــل در خصوص برگزاری مجمع 
بودند. سپس در حالی که اصحاب رسانه 
استقبال خوبی از این مجمع داشتند و 
برخی از پیش کسوتان و مربیان این 
لن حضور  در پشت درب سا رشته 
داشتند، با کامل شدن اعضا، حضور و 
نتخابات  غیاب حاضرین انجام شد. ا
هیئت والیبال در 2 دوره گذشته حواشی 
بسیاری داشته است. جبار قوچان نژاد در 
هر 2 دوره چهره ای پررنگ داشته، اما 
سرانجام این انتخابات فرصتی بود برای 
ناکامی هشت ساله او تا کرسی ریاست 

هیئت والیبال را به دست آورد. 

Q  نکویی: بدهی هیئت 45 میلیون

است 

مهدی نکویی سرپرست هیئت در 15 ماه 
گذشته در ابتدای این مجمع دقایقی را 
به ارائه گزارش عملکرد خود اختصاص 
داد. او درباره فعالیتش در هیئت گفت: 
تمرکز من بیشتر در بحث مدیریت 
ورزش است و کار فنی را به متخصصان 
امر سپردم. تلاش کردم افرادی کاردان و 

دور از حاشیه را وارد هیئت والیبال کنم. او 
که در دوره مدیریتش به حضور نیافتنش 
در هیئت و نداشتن فرصت کافی برای 
رسیدگی به امور همواره مورد انتقاد 
اهالی این رشته بود در این باره گفت: 
نیازی به حضور من در هیئت نبود. در 
هفته تنها روز های دوشنبه بین ساعت 
10 تا 12 در هیئت حضور می یافتم 
و کارهای دیگر را مسئولان هر بخش 
انجام می دادند. نکویی همچنین درباره 
مسائل مالی گفت: هیئت شرایط خوب 
و منظمی دارد و تمامی امور طبق روال 
انجام شده است. بدهی هیئت در شرایط 
فعلی تنها 45 میلیون تومان است که 25 
میلیون آن متعلق به داوران و 20 میلیون 

دیگر متعلق به خودم است. 

Q  خوش نیت: حال والیبال خوب نیست

حیدر خوش نیت اولین نامزد این مجمع 
بود که برنامه های خود را برای اعضا ارائه 
کرد. شعار اصلی او شایسته سالاری و 
شفافیت تمامی مسائل برای خانواده 
لیبال بود. خوش نیت گفت: برخی  وا
از بزرگان این رشته مثل خود آقای 
قوچان نژاد درخواست ورود من به این 
رشته را داشتند. اکنون دغدغه ای برای 
کمک به این رشته و پیشرفت آن در من 

ایجاد شده است. حال والیبال خراسان 
رضوی خوب نیست و حتی در بین 10 
استان اول کشور هم جایی ندارد. وی 
افزود: بحث مدیریت و توجه به تمامی 
ظرفیت ها اولویت اصلی من است. همه 
خانواده والیبال باید از تصمیمات آگاه 
باشند. ما هم با تمام توان برای شفافیت و 
شایسته سالاری و همچنین جذب منابع 

تلاش خواهیم کرد. 

Q  قوچان نژاد: اختلافات را فراموش

کردم 

جبار قوچان نژاد، نامزد دوم این مجمع، 
نیز در خصوص اهداف خود گفت: آموزش 
ــرورش، شهرستان ها، دانشگاه ها   و پ
و رسانه ها بنای اصلی فعالیت من در 
هیئت خواهند بود. با توجه به این 4 
حوزه، می توانیم گامی جدی برای توسعه 
والیبال برداریم و برای استفاده از تمام 
ظرفیت ها تلاش کنیم. من زندگی و 
کارم را برای والیبال گذاشته ام و از تمامی 
مشکلات این رشته باخبرم. بازیکن 
بودم و سپس وارد مربیگری شدم. حالا 
هم فرصتی به وجود آمد تا از تجربیاتم 
در مدیریت این رشته استفاده کنم. 
قوچان نژاد گفت: خودم در ابتدا به دنبال 
حضور آقای خوش نیت رفتم  اما هم اکنون 

شرایط تغییر کرده است و همین مسئله 
سبب شد خودم به انتخابات وارد شوم. 

Q  رالی جذاب شمارش آرا

پس از صحبت های نامزدها، نماینده 
شهرستان کاشمر در مجمع اصرار زیادی 
به صحبت در مجمع و گرفتن وعده از 
نامزدها داشت که با مخالفت مدیرکل 
ورزش و جوانان رو بــه رو شد. پس آن، 
به سرعت فرایند رأی گیری از اعضا در 
محلی مشخص و سپس شمارش آرا آغاز 
شد. در فاصله زمانی  رأی گیری اعضا، 
گمانه زنی هایی درباره پیروز انتخابات 
بین حاضران شکل گرفت. شمارش آرا با 
تذکر برای رعایت سکوت و نظم در سالن 
جلسه آغاز شد. اولین رأی سهم جبار 
قوچان نژاد بود و دومین رأی به حیدر 
خوش نیت رسید. 2 نامزد به همین شکل 
تا 5 رأی مساوی پیش رفتند که همین 
موضع هیجان زیادی در سالن ایجاد کرد 
اما پس از آن، خوش نیت توانست 2 رأی 
پیشی بگیرد. در همین فاصله، همه او 
را پیروز تصور می کردند اما با شمارش 
5 رأی بعدی، قوچان نژاد توانست 10 
رأی از 17 رأی مأخوذه را به دست آورد 
و ریاست این هیئت را برای 4 سال آینده 

تصاحب کند.
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